
 نیمی از خطوط ریلی
 تحت پوشش سیگنالینگ نیست

مدیرعامـــل راه آهن جمهوری اســـامی ایران 
بـــا بیـــان اینکه نیمـــی از خطوط ریلی کشـــور 
تحت پوشـــش سیگنالینگ نیســـت، گفت: 
بی توجهی دولت قبل عامـــل بروز این اتفاق 

بوده اســـت.
ســـیدمیعاد صالحی با یادآوری اینکه حدود 20 
سال حمل و نقل ریلی در اولویت کشور نبود، 
اظهار کرد: طی 10 ســـال گذشته در پروژه های 
ریلـــی بخش ســـیگنالینگ و عائـــم از ردیف 
بودجـــه به طـــور کامل حذف شـــده بـــود. به 
عنوان مثـــال در پروژه میانه اردبیل برآوردهای 
پروژه بر اساس حذف تجهیزات سیگنالینگ 
صورت گرفته است. وی افزود: با دستور وزیر 
راه و شهرســـازی این موضوع از سازمان برنامه 
و بودجـــه پیگیـــری خواهد شـــد و امیدواریم 
این ردیف بـــار دیگر به لایحه بودجـــه افزوده 
شـــود. وی با اشـــاره بـــه اینکه طی یـــک دهه 
اخیر برخی خصوصی ســـازی ها نادرست بوده 
اســـت، گفت: یکـــی از واگذاری هـــا، واگذاری 
شرکت حمل و نقل مسافری رجا بوده است. 
این شـــرکت در یک اقدام غیرکارشناســـی به 
بخش ســـازمان تأمین اجتماعی واگذار شد. 
در همـــان زمان و امـــروز در حـــال رنج بردن 
واگذاری نادرســـت بزرگ ترین شـــرکت ریلی 
مسافری کشور هســـتیم. مدیرعامل راه آهن 
گفت: وقتـــی وزارت رفاه عهـــده دار این بنگاه 
شـــده، انتظار داریم سازمان تأمین اجتماعی 
به عنوان مالـــک خدمات دهـــی را ارتقا دهد. 
در واگن های برون و درون شهری طی 10 سال 
اخیـــر تزریق منابع مالی نداشـــته مســـأله ای 
که باعث فرســـودگی ناوگان رجا شـــده است. 
صالحی یادآور شـــد: 7 سال است که شرکت 
رجا حق دسترســـی به ریل را نپرداخته است. 
این شـــرکت طـــی مدت یاد شـــده یـــک ریال 
برای خدمـــات ریلی به راه آهن پرداخت نکرده 
اســـت. بنابرایـــن به عنـــوان نهـــاد حاکمیتی 
تابســـتان امســـال بـــه دلیل به خطـــر افتادن 
رفاه مـــردم در ریل باس های حومه ای، ســـیر 

این قطارهـــا را متوقف کردیم.
وی بیـــان کـــرد: در زمـــان واگذاری رجـــا، این 
شـــرکت 14 ریل بـــاس داشـــت کـــه بـــه مرور 
زمان با وجـــود هشـــدارهای متعـــدد راه آهن 
ایـــن تعـــداد کاهـــش یافـــت و تـــا در نهایـــت 
خدمات رســـانی متوقف شـــد. خوشـــبختانه 
امـــروز 4 قطار ریل باس به مســـیر برگشـــته و 
کســـری موجود را بـــا ریل باس هـــای راه آهن 

جبـــران خواهیـــم کرد.

 برداشت دو میلیارد دلاری
 از صندوق توسعه ملی

برای تأمین مالی مسکن
رئیس ســـازمان برنامه و بودجـــه از اقدامات 
دولـــت بـــرای برداشـــت دو میلیـــارد دلاری از 
صنـــدوق توســـعه ملـــی بـــرای تأمیـــن مالی 
انبوه سازی در حوزه مســـکن  خبر داد و گفت 
که مقدمـــات این کار فراهم شـــده و جزئیات 
آن بزودی توســـط وزیر راه  وشهرســـازی اعام 
می شـــود. »داوود منظـــور« دربـــاره »مأموریت 
ویژه رئیس جمهور برای تأمین مالی ســـاخت 
مســـکن و برخـــورد بـــا بانک هـــای متخلف« 
تصریح کرد: کمیته تأمین مالی مســـکن زیر 
نظر معاون اول رئیس جمهور جلســـات خود 
را به طـــور منظـــم برگـــزار می کنـــد از تمامـــی 
روش هـــای تأمین مالـــی اســـتفاده خواهیم 
کرد تا وعده دولت برای ســـاخت یک میلیون 
مســـکن در سال محقق شـــود. وی ادامه داد: 
بخـــش مهم و معنـــاداری از ایـــن تأمین مالی 
توســـط بانک ها صـــورت می پذیـــرد و گزارش 
تحقـــق تســـهیات بانک هـــا نیـــز به صـــورت 
منظم از ســـوی بانک مرکزی منتشر می شود. 
رئیس ســـازمان برنامـــه و بودجه با اشـــاره به 
تاش دولت برای برداشـــت دو میلیارد دلاری 
از صندوق توســـعه ملـــی برای تأمیـــن منابع 
مـــورد نیـــاز در حوزه مســـکن گفـــت: تاش 
می کنیـــم بخشـــی از منابع صندوق توســـعه 
ملی را بـــه تأمین مالی انبوه ســـازی مســـکن 
اختصاص دهیم  که مقدمـــات این کار فراهم 
شـــده و جزئیـــات آن بزودی از ســـوی وزیر راه  

وشهرســـازی اعام خواهد شـــد.

خبر

امروز 10 هزار واحد مســـکن مهر شـــهر پردیس 
به مردم واگذار می شود. شـــهر جدید پردیس 
در نزدیکـــی کانشـــهر تهـــران، از شـــهرهای با 
بیشـــترین متقاضی مســـکن مهر است. تعداد 
مســـکن مهر این شـــهر حدود 85 هـــزار واحد 
اســـت. با افتتاح 10 هزار مســـکن مهر که امروز 
بـــه متقاضیان در این شـــهر واگذار می شـــود، 
واحدهای باقیمانده 19 هزار مســـکن اســـت. 
خلیـــل محبت خـــواه، مدیرعامـــل شـــرکت 
عمران شـــهر پردیـــس در گفت و گو بـــا »ایران« 
گفـــت: تا آخـــر امســـال نیز تعـــداد دیگـــری از 
مســـکن مهر شـــهر پردیس به اتمام می رســـد 
و حـــدود 7 هـــزار واحد که پیشـــرفت فیزیکی 
کمتـــر از 50 درصـــد دارد ســـال آینـــده تکمیل 

خواهد شـــد.
پرونده مســـکن مهر بر اســـاس برنامه قرار بود 
در نهایت تا نیمه دهه گذشـــته بســـته شـــود، 
امـــا رکـــود ساخت و ســـاز در این دهه شـــامل 
مســـکن مهر هم شـــد و تعداد 240 هزار واحد 
که ســـاخت بیشـــتر آنها شروع نشـــده بود، در 
تعهـــد دولت ســـیزدهم قـــرار گرفت. بیشـــتر 

واحدهای باقیمانـــده در پردیس و پرند و دیگر 
شـــهرهای جدید اطراف تهـــران قـــرار دارد. از 
240 هزار مســـکن مهـــر باقیمانـــده، در این دو 
ســـال حدود 100 هزار مســـکن تکمیل و واگذار 
شـــده اســـت. بـــه گفتـــه مدیرعامل شـــرکت 
عمران شـــهر پردیس، ســـاخت برخـــی از این 
واحدها در 6 ســـال گذشـــته متوقـــف بود اما 
با تغییر پیمانکاران و شـــروع دوبـــاره پروژه ها، 
در حـــال حاضر تکمیل مســـکن مهر ســـرعت 
گرفته به طـــوری که برخـــی از آنهـــا در کمتر از 

5 ماه تکمیل شـــده اســـت.
به گفتـــه محبت خـــواه واحدهـــای باقیمانده 
مســـکن مهـــر کـــه پیشـــرفت فیزیکـــی بـــالای 
50 درصـــد دارنـــد تـــا آخـــر امســـال تکمیـــل 
می شـــوند و واحدهایـــی کـــه پیشـــرفت آنها از 
50 درصـــد کمتر اســـت ســـال 1403 ســـاخته و 
تکمیل می شـــود و پرونده مســـکن مهر شـــهر 
پردیـــس مانند شـــهر پرند ســـال آینده بســـته 
خواهـــد شـــد. مدیرعامـــل شـــرکت عمـــران 
شـــهر پردیس گفت: هیـــچ پروژه ای تـــا اتمام 
مســـکن های مهـــر باقیمانده در شـــهر پردیس 
آغاز نمی شـــود. بنابراین ساخت و ســـاز جدید 
در این شـــهر تا ســـال آینده شـــروع نمی شود.
تأکیـــد دولـــت این اســـت کـــه مســـکن مهر با 
تکمیـــل زیرســـاخت و روســـاخت بـــه مـــردم 

بـــه  بـــا اشـــاره  عرضـــه شـــود. محبت خـــواه 
تکمیل زیرســـاخت ها در شـــهر پردیس گفت: 
واحدهـــای مســـکن مهـــر کـــه امـــروز افتتاح 
می شـــود تـــز نظـــر امکانـــات کامـــل اســـت و 
زیرســـاخت های شـــهری بر اســـاس طرح های 
جامـــع و تفصیلـــی توســـعه پیدا کرده اســـت.

وی گفـــت: هزینه ســـاخت مســـکن های مهر 
باقیمانده برای مردم افزایش نداشـــته اســـت 
و آورده مـــردم بر اســـاس قرارداد اولیه اســـت. 
برخی متقاضیـــان آورده خـــود را در اوایل دهه 
90 تکمیـــل کرده اند و ما هیـــچ مبلغ اضافه ای 
از آنان بابت تکمیل مســـکن مهر درخواســـت 

نکرده ایم.
بر اســـاس قانون بودجـــه ســـال 1402هرگونه 
کمکـــی بـــرای اتمام طرح مســـکن مهـــر فقط 
باید از طریق گردش کار صندوق ملی مســـکن 

شود. انجام 

کاهش قیمت مسکن
قیمت واحدهای مســـکن مهـــر پردیس مانند 
ســـایر واحدهای مســـکونی این شـــهر روندی 
کاهشـــی دارد. قیمـــت مســـکن در کشـــور از 
بـــه کاهـــش بـــوده و کاهـــش  خردادمـــاه رو 
قیمـــت بـــا رکـــود معامـــات همچنـــان ادامه 
دارد. بیشـــترین کاهـــش قیمـــت مســـکن در 

 تکمیل 10 هزار مسکن مهر پردیس
در کمتر از 5 ماه

با واگذاری 10 هزار واحد، 19 هزار مسکن مهر پردیس باقی می ماند 
که قرار است تا سال آینده با تکمیل آنها پرونده مسکن مهر پردیس 

بسته شود

ساخت برخی واحدهای مسکن گزارش
مهر در 6 سال گذشته متوقف 

بود اما با تغییر پیمانکاران و 
شروع دوباره پروژه ها، در حال 

حاضر تکمیل مسکن مهر 
سرعت گرفته به طوری که برخی 

از آنها در کمتر از 5 ماه تکمیل 
شده است
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شـــهرهایی مانند پرند و پردیس مشهود است. 
ایـــن کاهش محســـوس قیمت عاوه بـــر تأثیر 
افت قیمت مســـکن در کل کشـــور، تحت تأثیر 
اجرای طـــرح ســـاماندهی بازار مســـکن نمود 

پیدا کرده اســـت.
اصلـــی  موضـــوع  دو  ســـاماندهی  ح  طـــر در 
مســـکن  معامـــات  بنگاه هـــای  شناســـایی 
لـــی  خا ی  خانه هـــا یی  شناســـا و  متخلـــف 
اســـت. بـــه گفتـــه مدیرعامل شـــرکت عمران 
شـــهر پردیس، از نیمـــه اردیبهشـــت که طرح 
ســـاماندهی اجـــرا شـــده بیـــش از 110 مشـــاور 
امـــاک متخلـــف در ایـــن شـــهر شناســـایی و 
56 بنـــگاه پلمب شـــده اســـت. قیمت ســـازی 
این دســـت مشـــاوران امـــاک از عوامل گرانی 

. است مســـکن 
وی افزود: در این شـــهر تاکنـــون 6 هزار واحد 
خالـــی شاســـایی شـــده اســـت. در هفته های 
اول اجرای طرح ســـاماندهی، هر هفته تقریباً 
یک هـــزار تا 1500 واحد خالی در شـــهر پردیس 
شناســـایی می شـــد. با معرفـــی ایـــن واحدها 
به ســـازمان امور مالیاتـــی، بســـیاری از آنها به 
بازار عرضه شـــده اســـت و الان خالی نیستند.
بر اســـاس طرح ســـاماندهی بازار مســـکن، با 
ابزارهـــا و مکانیزم های متعدد، بخش مســـکن 
ســـاماندهی و قیمت کنترل می شـــود. یکی از 
آن ابـــزار مالیـــات بـــر خانه های خالی اســـت. 
طبق آمـــار وزارت راه و شهرســـازی، هم اکنون 
بیـــش از 80 هـــزار پرونده مالیاتی در ســـازمان 
امـــور مالیاتی بـــرای اخذ مالیـــات از خانه های 
خالی در دســـت بررســـی قـــرار دارد و تاکنون 
بیـــش از 200 هـــزار واحـــد مســـکونی خالی به 

بازار مســـکن عرضه شـــده است.
بـــه گفتـــه مدیرعامـــل شـــرکت عمران شـــهر 
پردیـــس، با عرضـــه واحدهای خالـــی در بازار، 
قیمـــت مســـکن در شـــهر پردیـــس 15 تـــا 25 
درصـــد افـــت را نشـــان می دهـــد و مشـــاوران 
امـــاک کاهـــش قیمت مســـکن در این شـــهر 
را تأییـــد می کننـــد. محبت خواه اظهـــار کرد: 
بـــا شناســـایی واحدهـــای خالـــی در پردیس، 
دلالی و ســـوداگردی در بازار مســـکن این شهر 
بخصوص در بخش مســـکن مهر کاهش یافته 
اســـت. دلالان طـــی ســـال های گذشـــته برای 
متقاضیان مســـکن مهر پردیس مشکل ایجاد 
می کردنـــد اما در حال حاضر با اجرایی شـــدن 
این طـــرح و اخـــذ مالیات از خانه هـــای خالی 
عـــاوه بـــر جمـــع آوری دلالان شـــاهد کاهش 
قیمـــت مســـکن مهـــر ایـــن منطقه بیـــن 700 
میلیون تـــا یک میلیـــارد تومان هم هســـتیم. 
اجرای ایـــن طرح همچنـــان با جدیـــت ادامه 
دارد و اجـــازه نخواهیـــم داد در ایـــن حـــوزه 

مشـــکلی به وجـــود بیاید.
وی گفت: عده ای از ســـوداگران بخش مسکن 
اقدام بـــه خرید انبوه مســـکن مهـــر به قیمت 
بســـیار کـــم کرده انـــد که تبعـــات منفـــی، هم 
بـــرای فروشـــندگان و هـــم خریـــداران در پی 
دارد. تأکیـــد می کنـــم آن دســـته از متقاضیان 
مســـکن کـــه اقدام بـــه فـــروش واحـــد پیش 
خریـــداری خـــود کرده اند فرم جیـــم آنها قرمز 
می شـــود و دیگر حـــق ثبت نام بـــرای دریافت 
مســـکن نهضت ملی و غیره نخواهند داشت. 
البتـــه دلالانی کـــه اقدام به خرید این مســـکن 
کرده اند حتماً به ســـازمان امور مالیاتی کشـــور 

معرفی خواهند شـــد.
بـــا تکمیل مســـکن مهر باقیمانـــده و همزمان 
ســـاخت واحدهای نهضت ملی مسکن، تولید 
و عرضه مســـکن بـــه بازار رو به افزایش اســـت 
و ایـــن موضوع باعث رشـــد بخش مســـکن در 
بهار امســـال به میزان 4.6 درصد شـــده است. 
افزایـــش ســـاخت و ســـاز همزمـــان بـــا افـــت 
قیمت هـــا، ثبـــات و آرامش را به بازار مســـکن 

بازگردانده اســـت.

وزیـــر راه و شهرســـازی بـــا بیـــان اینکـــه ایـــران 
سرزمین فرصت های لجســـتیکی است، گفت: 
آمادگـــی واگـــذاری ظرفیت هـــای بنـــدری را به 

ســـرمایه گذاران داخلـــی و خارجـــی داریم.
مهـــرداد بذرپاش در مراســـم گرامیداشـــت روز 
جهانی دریانوردی با بیـــان اینکه اقتصاد دریایی 
سرفصل مهمی در دریاست، اظهار کرد: با 1800 
کیلومتر ســـاحل در 4 اســـتان جنوبی نباید این 

وضعیت درآمدهای ارزی باشـــد.
وی بـــا بیان اینکـــه ایران ســـرزمین فرصت های 
لجســـتیکی و ترانزیتی اســـت، افزود: ایران هم 
راه و هم راه حل رفع بن بســـت های ترانزیتی در 
منطقه اســـت. یکـــی از اصلی تریـــن برنامه های 

ما توسعه کریدورهای شـــمال-جنوب است.

از بنـــادر  بـــا بیـــان اینکـــه از هیچ کـــدام  وی 
جنوبی به راحتی به شـــمال کشـــور دسترســـی 
نداریم، گفت: با بهره برداری از بندر کاســـپین، 
بندرعبـــاس بـــه دریای خـــزر متصل می شـــود.
وزیـــر راه و شهرســـازی بـــا یـــادآوردی اینکه یک 
مقـــام روســـی بـــه بنـــده گفـــت خدا خواســـته 
جاده ابریشـــم مجـــدداً در ایـــران فعال شـــود، 
اظهار کرد: بایـــد کریدورهای شـــمال -جنوب را 
با وجود کمبـــود منابع مالی تکمیـــل کنیم. به 
دلیل ارزان بودن ســـوخت خودروهای تجاری، 
حمل و نقل جاده ای نســـبت به ریلی جذابیت 
دارد. اگر ســـوخت با نرخ جهانی باشـــد قیمت 

تمام شـــده گران تر می شـــود.
بذرپـــاش بیـــان کـــرد: بنابراین باید به ســـمت 

حمـــل و نقـــل ریلـــی و اتصـــال بنادر به شـــبکه 
سراسری راه آهن حرکت کنیم.  وی اضافه کرد: 
آمادگـــی واگذاری هـــر بخشـــی از ظرفیت های 
بنـــدری به بخش خصوصی داخلـــی و خارجی با 
رعایت مقـــررات را داریم. وی با اشـــاره به اینکه 
می توانیـــم بـــا هدف انضباط بخشـــی بـــه حوزه 
دریـــا از ظرفیت هـــای موجود اســـتفاده کنیم از 
شـــروع فرایند نهضت داخلی ســـازی در صنعت 
دریایی خبر داد. وزیر راه و شهرسازی همچنین 
در خصـــوص بنـــدر چابهـــار و ســـرمایه گذاری 
 هندی هـــا در این بنـــدر، گفت:  قـــرارداد نهایی 
با هندی ها برای توســـعه بندر شـــهید بهشـــتی 
چابهار امضا می شـــود. در ایـــن رابطه مذاکراتی 
بـــا طرف هنـــدی انجام شـــده و آنهـــا مصمم به 

ادامه کار در این بندر هســـتند. بذرپاش افزود: 
در صورتـــی که هند تمایلی بـــه ادامه فعالیت  در 

بندر چابهار نداشـــته باشـــد، کشـــورهای دیگر 
مایـــل به ســـرمایه گذاری در این بندر هســـتند.

فراخوان واگذاری ظرفیت های بندری به سرمایه گذاران داخلی و خارجی


